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КАЛОНКА РэДАКТАРА

 

У нашым сённяшнім стане выбары – 
гэта і не падзея нават. Гэта найхутчэй 
своеасаблівы напаўметафізічны 
рытуал неўратычнага грамадзтва. 
Чаму неўратычнага? Таму, што 
грамадзтва за дваццаць гадоў так і не 
ўсвядоміла сваёй ролі ў структуры 
дзяржавы. Грамадзтвам кіруе страх, 
страх будучыні, яно няздольнае 
да рацыянальных паводзінаў. Яно 
не разумее, што выбары – гэта не 
прадвеснік вайны ці нявядомай 
будучыні, бо не разумее, што ва 
ўсім свеце выбары – гэта самы 
дэмакратычны механізм уплыву на 
ўладу і выпраўлення зробленых ёй 
памылак на шляху ўдасканаляньня 
жыцця. 

Ну, не зразумее ніяк гэта грамадзтва, 
што не нарадзіўся ў свеце яшчэ 
ніводзін кіраўнік, які б на працягу 
дваццаці гадоў мог эфектыўна 

кіраваць дзяржавай. Не разумее, 
што асаблівую актуальнасць гэтае 
сцвярджэнне набывае менавіта ў 
дваццаць першым стагоддзі, калі 
хуткасць эканамічных, сацыяльных 
і палітычных пераўтварэнняў 
у свеце папросту зашкальвае. 
У нас наадварот – усе працэсы 
замарожаны. 

Не разумее, што не можа чалавек, 
народжаны ў сярэдзіне мінулага 
стагоддзя быць эфектыўным 
менеджэрам для краіны 2015 года. 
Гэта ўжо мянтальна не ягоная краіна, 
бо думае ён катэгорыямі мінулага 
стагоддзя. 

Ну, ды ладна: пакінем сілы прыроды 
ў спакоі і пяройдзем да культуры. 
Пяройдзем да інтэлектуала і 
першай беларускай нобелеўскай 
лаўрэаткі Святланы Аляксеевіч. 
А перайшоўшы, заўважым: улада 

з культурай не сябруе. Не сябруе 
яна і з С. Алексяевіч: дваццаць 
гадоў дзяржаўныя выдавецтвы не 
друкавалі на Беларусі яе кнігі. За 
мяжой выдавалі, а тут не. Чаму не 
выдавалі? Таму, што пісала яна пра 
іх, пра людзей мінулага стагоддзя, 
якія не ў стане адаптавацца да 
новых рэаліяў. У сваёй творчасці 
яна даследавала чалавека 
савецкага і постсавецкага перыяду: 
яна не распылялася на дробязі, а 
засяродзіла сваю ўвагу на найбольш 
значных падзеях мінулай эпохі і іх 
наступствах для нашай сённяшняй 
рэальнасці. 

Многія тутэйшыя літаратары за 
гэтую асаблівую ўвагу Святланы 
Аляксеевіч да гэтых савецкіх 
рэаліяў яе і дакаралі. Дакаралі і 
за расейскамоўнасць яе твораў, 
але, як трапна сказаў украінскі 
інтэлектуал Віталь Портнікаў: « 
Алексиевич решилась бросить 
этой империи вызов - настоящий 
вызов, силу которого можно 

ощутить только с помощью языка, 
которым пользуется сама империя. 
Могла ли Алексиевич сделать это 
по-белорусски? Конечно, но вот 
только услышал бы ее только "свой" 
читатель...».

А так яе пачулі і ў імперыі, і ў цэлым 
свеце. Вось толькі свой чытач амаль 
не пачуў, не ўспрыняў усю глыбіню 
і значнасць гэтай асобы, якая без 
сумневу стаіць і вышэй тутэйшай 
улады і тутэйшага кіраўніка, бо яна 
і яе творчасць належаць культуры і 
будучыні, а яны належаць мінуламу 
і не ўяўляюць аніякай культурнай 
каштоўнасці.

Нягледзячы на штодзённае 
надзіманне шчок, яны ўсёй сваёй 
дзейнасцю ў скарбонку чалавецтва 
нават дробнай манеты не кінулі. У 
адрозненні ад іх Святлана Алексеевіч 
стала родапачынальніцай цэлага 
літаратурнага жанру, дзякуючы 
чаму свет зацікавіўся і асобай 
пісьменніцы і Беларуссю. 

Рэдактар

Вы думаеце я маю на ўвазе выбары? Не, дарагія мае суайчыннікі: 
найгалоўнейшай падзеяй мінулага тыдня сталася Нобелеўская 
прэмія беларускай пісьменніцы Святланы Алексеевіч.

НайгалоўНейшая падзея міНулага тыдНя

З нагоды здзейсненага злачынства 
прадстаўнікамі грамадзянскай 
ініцыятывы «Хайсы» была напісаная 
адпаведная заява ў АУС Віцебскага 
раёну.

Сёмага кастрычніка з гэтай нагоды 
грамадзкі актывіст Ян Дзяржаўцаў, 
як заяўнік, і трое супрацоўнікаў 
АУС Віцебскага раёну разам з 
прадстаўніцай Следчага камітэту 
маёрам Зояй Высокіх дзеля 
высьвятленьня акалічнасьцяў 
выехалі на месца здарэння. Па дарозе 
яны наведалі Мазалаўскі выканаўчы 
камітэт, дзе па дасьледуемай справе 
была апытана сакратака дадзенай 
установы Кацярына Каралёва.

Ужо непасрэдна на месцы Ян 
Дзяржаўцаў распавёў прадстаўнікам 
РАУС пра колькасьць скрадзеных 
крыжоў, месцы ўсталяваньня і іхні 
кошт. Як адзначае грамадзкі актывіст, 
міліцыянты паставіліся да справы 
даволі адказна, выкладзеная ім 
інфармацыя фіксавалася з гранічнай 
дакладнасьцю і дэталізацыяй. Было 
бачна, што іх таксама крануў, як 
сам факт зьнікненьня крыжоў, так 
і тая акалічнасьць, што чалавечыя 
парэшткі дасёньня не пахаваныя. 
Да непасрэднага сутыкненьня з 
пабачаным ім было нават цяжка 
паверыць, што гэткае дзікунства 
творыцца ў наш час: ніякага 

У верасьні месяцы ў лясным масіве ля вёскі Хайсы невядомымі 
вандаламі былі скрадзены  крыжы, усталяваныя грамадзкімі 
актывістамі ў памяць рэпрэсаваных у 30-я гады беларускіх 
грамадзян.

міліцыя ўзбудзіла 
крыміНальНую справу

ўшанаваньня і павагі да загіблых, як 
на скотамагільніку.

Як сьведчыць Ян Дзяржаўцаў, 
з размовы прадстаўнікоў 
праваахоўных органаў ён даведаўся, 
што недзе 26 ліпеня на месцы 

мяркуемых масавых растрэлаў 
працавалі два сталічныя археолягі і 
прадстаўнікі пошукавага батальёну, 
якімі была знойдзена мэталічная 
манета. Якім годам было датавана 
гэта матэрыяльнае сьведчаньне 
пакуль невядома. Даведаўся ён і пра 
тое, што ўзятыя з месца растрэлаў 
восемдзесят костак чалавечых 
шкілетаў знаходзяцца на захаваньні 
ў сьледчым камітэце, а вось пра 
лёс некалькіх чалавечых чарапоў, 
узятых для досьледу, на сёньняшні 
дзень нічога невядома. Дзеля 
высьвятленьня іх лёсу каля дзесяці 
дзён таму ў Сьледчы камітэт была 
пададзена адпаведная заява.

Ян Сведка

В данный момент для 
трудоустройства предлагаются 80 
вакансий на 104 свободных места.  

Наибольшее количество вакансий 
предлагает ОАО "БелВитунифарм", 
что в деревне Должа – 33 специалиста 
разной квалификации. Так, например, 
требуются специалисты по 
внешнеэкономической деятельности, 
маркетингу, необходимы 
предприятию инженер-технолог , 
хімік, юріст-консультант, провизор и 
провизор ветеринарной медицины, 
начальник отделения контроля 
качества лекарственных средств, 
начальник цеха, микробиолог, 
главный энергетик... Есть 
необходимость и в специалистах 
среднего звена, специалистах 
рабочих рабочіх, нужны технік 
энергетик,лаборант-микробиолог, 
слесарь - сантехник,слесарь по 
ремонту и обслуживанию газового 
оборудовавания, дезинфектор. т. 
8-0212-209446

В КУСХП "Пестуница" требуется 
инспекртор по кадрам, юристконсульт, 
энергетик, главный энергетик-
механик, главный бухгалтер, 
ветеринарный врач. т. 8-0212-206-531

ОАО "Липовцы" ищет ветеринарного 
врача, электрогазосварщика, 
тракториста-машиниста и секретаря 
приймной с высшим образованием. т. 
80212-298771

ВОКЦ психиатрии и наркологии что в 
Бабиничском с/с п. Витьба необходим 

врач-специалист (функциональной 
диагностики), инженер-программист 
(даже без опыта работы). т. 80212 (20-
12-36, 20-12-16)

В ОАО "Витебский плодоовощной 
комбинат" д Бороники будет 
восстребован оператор линии 
по производству пищевой 
продукции 3-го разряда, слесарь 
по ремонту и обслуживанию 
оборудования 6 разряда и станочник 
деревообрабатывающих станков 3-4 
разряда. т. 80212 (20-26-83,20-25-37)

Частное предприятие "МЭДО" 
предлагает работу уборщика 
помещений (производственных 
и служебных), необхадимы также 
продовец и грузчик. т. 80212-203333

ОАО "Витрайбыт" трудоустроит 
менеджера со стажем работы не 
менее 5 лет и знанием ПК, приемщика 
заказов 3 разряда, продавеца со 
стажем работы не менее 5 лет. т. 80212 
(53-85-03, 53-85-02)

ГУ СО "Селютский дом-интернат" 
ищет водителя автомобиля категории 
« В», « Д», слесаря-электрика по 
ремонту электрооборудования 5-го 
разряда, бухгалтера. т. 8-0212-208-715

Государственному предприятию 
"Экспериментальная база имени 
Шмырева" нужен тракторист-
машинист сельскохозяйственного 
производства оператор машинного 
доения (. ) главный бухгалтер. т. 80212-
201635  

Яков Дрозд

На республиканском сайте Министерства труда и социальной 
защиты населения обновился список вакансий.

вакаНсии 
На коНец сеНтября

ПРАЦАўЛАДКАВАННЕ
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 ГРАМАДЗКіЯ іНіЦЫЯТЫВЫ

Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

ГЕАПАЛіТЫКА

 ПРАфЕСійНАЕ МАйСТэРСТВА

ЗЛАЧЫНСТВЫ

ЗДАРэННі

По словам заместителя 
начальника Витебского РОВД 
— начальника милиции 
общественной безопасности 
Андрея Абушкевича, 
раскрытыми являются 
32 кражи из дач. Лучшая 
раскрываемость данного вида 
преступлений в Вороновском 
(100%), Вымнянском (88,9%) 
и Новкинском сельсоветах 
(80%). Ни одного не раскрыто в 
Куринском,

Мазоловском и Суражском с/с. 
Наибольшее количество краж 
из дачных домов совершено 
на территории Летчанского 
(18), Вымнянского (9), 
Бабиничского (7), Октябрьского 
и Шапечинского сельсоветов 
— по 6.

Проведенный анализ 
преступлений данного вида 
показывает, что в основном 
из дачных домов похищаются 
предметы быта (одежда, 
обувь), электрооборудование 
(аудио-, видеотехника, дрели, 
перфораторы), слесарные и 
строительные инструменты, 
продукты питания, 
строительные материалы, 
велосипеды, а из дворов дачных 
усадеб похищаются изделия из 
металла.

— Особенно 
неблагополучной является 
ситуация в зимний период, 
когда граждане длительное 
время не посещают свои дачи, 
которые с находящимся в них 

имуществом становятся легкой 
добычей для преступников. О 
совершенном преступлении, 
как правило, сообщается спустя 
продолжительный период 
времени, иногда исчисляемый 
месяцами, в результате 
утрачивается возможность 
оперативного раскрытия 
преступлений, — анализирует 
основные причины совершения 
краж из дачных домов и 
садоводческих товариществ 
прокурор Витебского района 
Вячеслав Скрицкий. — 
Привлекает воров слабая 
техническая укрепленность 
дачных домов, отсутствие 
сторожевой охраны и уличного 
освещения в кооперативах.

Он отмечает комплексную 
работу, которую проводят 
сотрудники райотдела 
внутренних дел с целью 
предупреждения краж из дач, 
повышения раскрываемости 
хищений имущества членов 
садоводческих товариществ.

— Тем не менее, силами 
правоохранительных органов 
данную проблему решить 
нельзя.

— В этой связи в очередной 
раз хочется обратиться к членам 
садоводческих товариществ: 
не стоит легкомысленно 
полагать, что имущество на 
даче останется не тронутым. 
Необходимо совместными 
усилиями принимать меры по 
его сохранности. Владельцам 

фазенд следует укрепить 
дверные и оконные проемы, 
не оставлять на «глухой сезон» 
дорогостоящее имущество, по 
возможности оборудовать дом 
системой сигнализации, — о 
том, что сохранность имущества 
на даче — общая задача, 
говорит Вячеслав Геннадьевич.

На то, что решение 
проблемы краж из дач 
видится в организации 
должной профилактической 
работы непосредственно 
с самими владельцами 
домов, указывает Андрей 
Абушкевич: дачникам даются 
разъяснения о необходимости 
организации сторожевой 
охраны на территории своих 
садоводческих товариществ, 
в том числе добровольных 
дружин, установке в домах 
охранной сигнализации с 
выводом сигнала на пост 
Департамента охраны МВД 
Республики Беларусь, в 
кооперативах — систем 
видеонаблюдения.

Помимо подобной 
профилактической работы, 
правоохранители проводят 
мероприятия по выставлению 
скрытых постов и засад на 
территории садоводческих 
товариществ. С начала года 
их осуществлено более 200 
на территории Новкинского, 
Октябрьского, Бабиничского, 
Мазоловского, Летчанского, 
Вороновского, Туловского и 
Зароновского сельсоветов, 
которые наиболее подвержены 
кражам и где располагаются 
крупные дачные массивы. 

uvd.vitebsk.gov.by/index.php

По-прежнему актуальной проблемой остается 
предупреждение краж из дачных домов граждан. 
Удельный вес хищений из дач от всех преступлений 
данного вида составляет 29,1%. 

предупреждеНие краж 
из дачНых домов

29 сентября вечером 
работникам РОВД и МЧС 
пришлось организовывать 
поиски пенсионера 1937 
г.р., который отправился 
утром в лес для сбора 
грибов и заблудился в 
лесном массиве возле г.п. 
Сураж Витебского района. 
Связь с заблудившимся 
отсутствовала. Около восьми 
часов вечера потерявшийся 
пенсионер самостоятельно 
вышел из леса. 

8 октября в 19 часов в 
ЦОУ Витебского УМЧС от 
дежурного Первомайского 
РОВД поступило сообщение 
о том, что в лесном 
массиве возле д. Маклаки 
Октябрьского с/с Витебского 
района заблудился 
пенсионер. 

Заблудившийся гражданин 
1952 г.р.- инвалид первой 

группы, совместно с сыном 
отправился в лес для сбора 
грибов и заблудился.

К месту предполагаемого 
нахождения заблудившегося 
было направлено отделение 
на АЦ ПАСП-14 Витебского 
РОЧС и работники РОВД. В 20-
30 заблудившийся мужчина 
был найден сотрудниками 
РОВД и доставлен домой. 
В медицинской помощи не 
нуждается.

Спасатели в очередной раз 
обращаются к любителям 
грибной охоты с просьбой не 
ходить в лес по одиночке, это 
касается в первую очередь 
пожилых людей. При низкой 
способности к ориентации в 
лесу заходить далеко в лес 
небезопасно. Яркая одежда и 
мобильный телефон помогут 
спасателем легче найти вас.

mchs.gov

В связи с бурным грибным сезоном в Витебском 
районе резко участились случаи пропажи 
грибников.

грибНики стали 
пропадать чаще

Местные жители хотели 
бы, чтобы организованные 
ими торжества посетили 
чиновники.

Приглашения на 
освящение от имени 
жителей окрестных сел были 
разосланы председателю 
Витебского областного 
исполнительного ко-
митета Никаолаю 
Шерстневу, начальнику 
главного управления 
идеологической ра-
боты, культуры и 
по делам молодежи 
Витебского областного 
исполнительного ко-
митета Александру 
Клицунову и председателю 
Витебского районного 
исполнительного комитета 
Руслану Фурашову, пишет 
в своем блоге Анатолий 
Колоницкий. По его словам 
ответа от чиновников с 
согласием либо отказом 
организаторы мероприятия 
пока не получили.

Кроме того на торжества 
приглашена настоятельница 
Свято-Успенского Таду-
линского монастыря 
матушка Илария, а также 
представители прессы.

Освящение могилы 
проведет священник церкви 
Святых апостолов Петра и 
Павла городского поселка 

Сураж отец Александр при 
участии верующих прихода 
Святых мучеников Бориса и 
Глеба агрогородка Вымно.

Затем у памятника Варваре 
Орловской и ее детям будут 
звучать стихи поэтессы, 
учительницы Вымнянской 
средней школы Натальи 
Павловой, выступят артисты 
Вымнянского народного 
хора.

Начало торжеств 
запланировано на 11:30 в 
субботу 17 октября.

news.vitebsk.cc

17 октября в деревне Котово Витебского района 
прошло освящение памятника замученной 
нацистами в 1943 году партизанской семьи, 
установленного волонтерами в сентябре.

освещеНие 
памятНика 

партизаНской 
семье

На первом этапе учений 
аварийно-спасательные служ-
бы аэропорта и подразделения 
МЧС отрабатывали вопросы 
взаимодействия и приемы 
ликвидации чрезвычайной 
ситуации, связанной с 
аварийной посадкой 
воздушного судна. На втором 
этапе отрабатывались 
способы тушения пожара 
автотранспорта в здании 
автобазы.

Целью и задачами данных 

учений стали отработка 
и совершенствование 
организации и проведения 
аварийно-спасательных ра-
бот аварийно-спасательной 
командой аэропорта 
совместно с подразделениями 
МЧС, совершенствование 
практических навыков 
командно-руководящего сос-
тава аэропорта и подразделений 
МЧС по организации управ-
ления аварийно-спасательными 
и эвакуационными работами 

при ликвидации возможных 
чрезвычайных ситуаций на 
территории аэропорта.

В учениях были задействованы 
работники всех аварийно-
спасательных служб аэропорта 
и работники подразделений 
МЧС. Всего для проведения 
учения было задействовано 12 
единиц техники и 62 работника, 
из них 4 единицы техники и 18 
работников подразделений 
МЧС.

По результатам проведенных 
учений проведен детальный 
разбор действий с 
участниками.

www.vitebsk.my/
news/984564

учеНия в аэропорту 
«витебск»

Вчера на территории аэропорта «Витебск» прошли 
комплексные учения по проведению аварийно-
спасательных работ при аварийной посадке 
воздушного судна и тушении пожара. 

Как сообщает РИА 
"Новости", десантно-
штурмовое подразделение 
Псковского ВДВ начало 
учения с аэромобильными 
подразделениями Беларуси в 

Витебской области.
Об этом сообщил 29 сентября 

представитель управления 
пресс-службы и информации 
Минобороны России по 
ВДВ подполковник Евгений 

Мешков.
"Активные действия и боевые 

стрельбы проводились с 29 
по 30 сентября на полигоне 
"Лосвидо" (Витебская область) 
после предварительной 
подготовки участвующих 
подразделений дружественных 
стран", — сказал Мешков. 

charter97.org

В Витебской области российские десантники 
проводят совместные учения с подразделениями 
белорусских ВДВ. 

в райоНе высадились 
российские десаНтНики
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При этом лишь 4,42% соста-
вил официальный результат 
занявшей второе место 
Татьяны Короткевич, мягкой 
оппонентки Лукашенко (еще 
два кандидата его только 
нахваливали). Эта цифра в разы 
меньше рейтинга Короткевич, 
зафиксированного в сентябре 
независимыми социологами 
(17,9% по закрытому вопросу 
НИСЭПИ).

Краткое моралите таково: 
бессменный президент 
Беларуси не собирается 
менять систему, разводить 
гнилую демократию даже в 
ограниченных масштабах.

Грубый административный 
инструментарий сработал

Впрочем, перед выборами, 
под оком международных 
наблюдателей, власти позво-
лили оппонентам устроить 
несколько уличных праздников 
непослушания. 11 октября 
на избирательном участке 
Лукашенко раскрыл секрет 
полишинеля: «Я жестко 
потребовал, чтобы не трогали 
никого до выборов».

Короче, силовиков, приучен-
ных «тащить и не пущать», ныне 
сдерживали. Но в остальном 
вертикаль действовала при-
вычными довольно гру-
быми методами обеспечения 
результата «за 80», которому 
Лукашенко некогда невольно 
приклеил ярлык «элегантного».

На протяжении всей 
кампании глава государства 
получал размашистый, зат-
мевавший соперников пиар 
на телевидении, в других 
государственных СМИ. Из 
каждого утюга народ толкали 
на досрочное голосование 
(результаты которого, по 
убеждению оппонентов режима 
— особенно темный лес).

В итоге явка, по данным 
Центризбиркома, составила 
86,75%. При этом был 
поставлен рекорд досрочного 
голосования — более 36%.

Да, независимые наблюда-
тели фиксировали и 
принуждение, но по большому 
счету те же студенты, 
получившие перспективу 
лишних выходных, не 
выглядели, выстраиваясь в 
очереди на «досрочку», такими 
уж несчастными жертвами 
режима. Это к вопросу о новом 
поколении конформистов.

Люди постарше дисцип-
линированно шли на участки, 
ведомые привычкой слушать 
начальство или исполнять 
ритуал, как в советские 
времена. Пропагандистские 
страшилки насчет Украины 
тоже побудили какую-то часть 
электората отдать голос за мир 
и стабильность (понятно, в чьем 
образе). А кого-то привлек и 
дешевый буфет.

Независимое внутреннее 
наблюдение утверждает, что 
явка завышена. Но проблемы той 
части наблюдателей, которую 
не назначают чиновники, в 
том, что, во-первых, им мало 
что позволяют видеть; во-
вторых, их дискредитируют 
(провокаторы и все такое); 
в-третьих, нет механизма, чтобы 
опротестовать, например, 
данные о явке через суд.

Общество не готово давить 
на власть

Впрочем, и данные НИСЭПИ 
показывали, что порог явки в 
50% плюс один голос наверняка 
будет превышен. К бойкоту 
этих выборов (агитировать за 
который к тому же запрещено) 
в сентябре положительно 
относилось только 15,5% 
респондентов.

Избранная частью оппози-
ции стратегия игнора (зака-
муфлированного бойкота), 
который-де испугает пра-
вящую верхушку, заставит ее 
демократизировать парла-
ментские выборы 2016 года, 
изначально выглядела слабой.

Призывами уехать в день 
выборов на рыбалку, к теще на 
блины фактически поощрялся 
абсентеизм. Таким образом 
оппозиция демобилизует своих 
потенциальных сторонников, 
рискуя провалиться еще глубже 
в маргинальную нишу.

Вечером 11 октября 
бывший политзаключенный 
Николай Статкевич и его 
соратники объявили о 
начале кампании «Власть — 
народу». Намечено к ноябрю 
презентовать предложения по 
изменению избирательного 
законодательства. Но глава 
Центризбиркома Лидия 
Ермошина несколько ранее 
уже заявила: «…Я пока таких 
перспектив не вижу».

Перед выборами в Палату 
представителей крылу 
бойко-тистов предстоит 

определиться — продолжать 
или менять прежнюю линию. 
В любом случае трудно себе 
представить, что разрываемой 
взаимным недоверием оппо-
зиции удастся выйти на сильную 
предвыборную коалицию, кон-
солидированное послание 
электорату.

По крайней мере, кампания 
«Говори правду», создавшая 
«проект Короткевич», дав-
но декларировала, что пре-
зидентские и парламентские 
выборы рассматривает в 
одной связке. Но выдвинутая 
кампанией стратегия мирных 
перемен тоже получила 
пробоину в виде низкого 
официального результата Ко-
роткевич на президентских 
выборах.

Лукашенко абсолютно ни 
к чему создавать в стране 
второго политика-тяжеловеса. 
Он ускользнул 11 октября на 
участке даже от журналистского 
вопроса, получит ли Коротке-
вич должность во власти.

И вообще в рассуждениях 
действующего президента 
насчет «человека в юбке», 
которому-де рано управлять 
страной, было, на мой взгляд, 
не столько сексизма (который 
увидела выдвиженка «Говори 
правду»), сколько банальной 
ревности даже к относительному 
успеху любого конкурента.

Короче, Лукашенко не 
особо настроен заигрывать 
даже с мягкой оппозицией. 
Так что и надежды «Говори 
правду» на мандаты в Палате 
представителей призрачны.

Расчет на то, что власть 
пойдет на мирные перемены, 
поразившись реальной доле 
голосов за Короткевич, так же 
слаб, как игнор/бойкот.

В принципе, обе эти 
стратегии имеют целью 
вынудить власть к переменам 
через давление со стороны 
недовольного общества. Но 
общество деполитизировано, 
атомизировано. Ворчание на 
кухнях или фига в кармане 
— не самое страшное для 
консолидированного режима, 
отработавшего механику 
«элегантных побед».

Реально напрягает Лукашенко 
лишь улица. Он даже Светлану 
Алексиевич, получившую на 
днях литературного Нобеля, 
похвалил своеобразно: «Она 
ведь не зовет людей на площадь, 
она против мятежей этих. Я это 
очень ценю».

В том же духе был 
сформулирован и комплимент 
Короткевич: «Понаблюдал: да, 
оппозиционер, но не кричит 

же гвалтом: на плошчу, ломать, 
крошить и так далее. Вполне 
вменяемый, нормальный чело-
век».

«Месячник свободы» 
окончен

Там же, на участке, Лукашенко 
заочно обратился к заводилам 
несанкционированных уличных 
акций: «Выборы заканчиваются 
в 20.00, начинайте жить по 
закону».

Это тонкий намек на то, что 
вольнице, обусловленной 
желанием Минска не 
ударить в грязь лицом перед 
наблюдателями ОБСЕ, осталось 
недолго.

Между тем марш, прошедший 
по столице 10 октября, 
перед последним днем 
голосования, оказался не 
слишком многолюдным — в 
районе тысячи человек. На 
вечер же 11 октября никаких 
акций верхушка оппозиции 
и не намечала. Лишь горстка 
противников режима стихийно 
вышла на протест (понятно, 
это и близко не напоминало 
мощную Площадь-2010).

На акцию, которую Статкевич 
планирует провести в конце 
ноября, приурочив к годов-
щине референдума-1996, тоже 
вряд ли выйдет много народу. 
Ведь снова поднимется градус 
страха, к тому же будет холодно, 
да и тема давнего референдума 
сама по себе не слишком 
зажигательна. А ожидаемый 
после выборов скачок цен и 
тарифов еще не скажется на 
населении в полной мере.

Итак, Лукашенко, получив 
очередную «элегантную по-
беду», не получил на этот 
раз массовых протестов. 
Соответственно, не потре-
бовалось разгона и посадок. В 
итоге отчет наблюдательной 
миссии ОБСЕ об этих выборах 
хотя и не станет большой 
похвалой, однако окажется, 
видимо, менее мрачным, 
нежели пять лет назад.

А панегириков Минск и 
не ждал. Констатации ми-

За несколько дней до этих выборов Александр Лука-
шенко публично дал понять, что харизматичному 
лидеру нации негоже побеждать с цифрой ниже 80%. 
И — о чудо! — Центризбирком в ночь на 12 октября 
сообщил о победе действующего президента с 
предварительным результатом в 83,49% голосов.

лукашеНко получил «элегаНтНый» результат
нимального прогресса вполне 
достаточно для продолжения 
нормализации отношений с ЕС 
и США. Брюссель уже намекнул 
на скорую приостановку 
санкций.

Наверняка был рассчитан на 
Запад и вновь прозвучавший из 
уст Лукашенко в день выборов 
выпад против плана Кремля 
разместить в Беларуси авиабазу. 
При том что характерные 
оговорки показывают: на 
самом деле это, скорее, заявка 
на торг — как с Западом, так и 
с Москвой.

Программы развития у 
триумфатора нет

Итак, победитель получает 
практически все, что хотел — 
«элегантный» официальный 
результат, деморализацию 
внутренних противников, 
перспективу стать въездным в 
Европу.

Нет у него лишь «мелочи» 
— концепции развития 
страны и политической воли 
для настоящих перемен. В 
предвыборной программе 
акцент сделан на консервацию 
режима под лозунгом ста-
бильности и мира.

На избирательном участке 11 
октября Лукашенко заявил, что 
«готов на любые мероприятия 
и любые реформы», однако тут 
же добавил: «Но выдержите ли 
вы это? Надо ли вам это?».

Понятно, что при такой 
постановке вопроса никаких 
серьезных преобразований 
(сверх демонстрационного 
минимума для получения 
кредитов) ожидать не стоит. 
Обывателю по душе покой, 
реформы же, способные 
вытянуть нашу экономику 
из болота, по определению 
дискомфортны.

Тихая деградация страны 
продолжится. Впрочем, бес-
сменный президент, будучи 
на участке, утешил народ 
очередным афоризмом: «Если 
Лукашенко изберут, то жизнь на 
этом не останавливается».

Александр Класковский

Згодна са справаздачай, 
«Беларусь яшчэ мае прайсьці 
доўгі шлях да выкананьня 
сваіх абавязаньняў 
па правядзеньні 
дэмакратычных выбараў». 
Было адзначана, што 
назіральнікі ня маюць 

магчымасьці назіраць за 
вэрыфікацыяй подпісаў за 
вылучэньне ў кандыдаты, 
за падвядзеньнем вынікаў 
выбараў. Выбаркамы маюць 
права абмежаваць доступ 
назіральнікаў па сваім 
жаданьні. У палове выпадкаў 

назіральнікам не далі доступу 
да сьпісу выбарцаў, часам да 
працэдуры падліку галасоў.

Свабода пералічвае 
некаторыя парушэньні, 
адзначаныя ў справаздачы 
міжнародных назіральнікаў:

— Нарматыўна-прававая 
база не зьмянілася істотна, 
праўкі ў Выбарчы кодэкс 2013 
і 2014 гадоў (унесеныя без 
публічнага абмеркаваньня) 
не ўлічылі ключавыя 
рэкамэндацыі АБСЭ і іншых, 
у тым ліку рэкамэндацыі 

адносна незбалянсаванасьці 
выбарчых камісіяў і 
працэдуры датэрміновага 
галасаваньня.

— Абмежаваньне свабоды 
слова адносна заклікаў 
да зрыву, скасаваньня 
ці пераносу выбараў, 
крыміналізацыя паклёпу і 
абразы ўладаў.

— Адсутнасьць празрыстых 
крытэраў адбору сяброў 
тэрытарыяльных і ўчастковых 
выбарчых камісіяў. 
Фармаваньне гэтых камісіяў 

засталося ў кампэтэнцыі 
мясцовай улады.

— Адсутнасьць адзінага 
сьпісу выбарцаў, што не 
дае засьцерагчыся ад 
шматразовай іх рэгістрацыі. 
Выбарцаў можна 
рэгістраваць на ўчастках у 
дзень галасаваньня, што не 
дае дастатковай юрыдычнай 
абароненасьці.

— Высокапастаўленыя 
чыноўнікі агітавалі за 
дзейнага прэзыдэнта ў 

Група назіральнікаў ад АБСЭ і Рады Эўропы 
прадставіла вынікі маніторынгу прэзыдэнцкіх 
выбараў. Ранейшыя шэсьць прэзыдэнцкіх і 
парлямэнцкіх выбараў па выніках падобных 
маніторынгаў былі ацэненыя як неадпаведныя 
абавязаньням АБСЭ.

34 парушэНьНі, зафіксаваНыя НазіральНікамі 
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НАшА жЫЦЦЁ

працоўны час, у некаторых выпадках 
— на дзяржаўных прадпрыемствах. 
Некаторыя грамадзкія аб’яднаньні 
і арганізацыі, якія фінансуюцца 
дзяржавай, агітавалі за дзейнага 
прэзыдэнта.

— Фінансавыя справаздачы 
кандыдатаў не былі выкладзеныя 
ў адкрыты доступ, адсутнічалі 
патрабаваньні па аўдыце, што 
не забясьпечыла дастатковую 
празрыстасьць фінансаваньня 
перадвыбарчай кампаніі.

— Некаторыя дзяржаўныя СМІ 
асьвятлялі выбарчую кампанію з 
пасланьнямі на карысьць дзейнага 
прэзыдэнта, ён быў найбольш 
заўважнай фігурай дзякуючы 
асьвятленьню яго дзейнасьці як 
службовай асобы.

— Немагчымасьць абскардзіць 
некаторыя рашэньні выбаркамаў, 
у тым ліку канчатковыя вынікі. 
Абмежаванае кола асобаў, якія 
маюць права падаць скаргу.

— У шэрагу выпадкаў заяўленая 
яўка не адпавядала колькасьці 
подпісаў у сьпісе выбарцаў. На 47 
участках знойдзеныя меркавана 
аднолькавыя подпісы.

— На 22 участках заўважаныя 
прыкметы ўкіду бюлетэняў.

— З 2001 году ў Беларусі не было 
зарэгістравана ніводнай новай 
палітычнай партыі, што супярэчыць 
параграфу 7.6 Капэнгагенскага 
дакумэнту АБСЭ 1990 году.

— Траціна працэдур падліку галасоў, 
за якімі вялося назіраньне, атрымалі 
дрэнную ці вельмі дрэнную адзнаку з 
прычыны значных праблемаў. Чвэрць 
працэсаў падвядзеньня вынікаў 
атрымала нэгатыўную адзнаку.

— БДІПЧ назірала за шасьцю 
апошнімі выбарамі, і ўсе яны 
былі ацэненыя як не адпаведныя 
абавязаньням АБСЭ.

— Ніводзін з шасьці асуджаных 
кандыдатаў у прэзыдэнты на выбарах 
2010 году ня быў рэабілітаваны. 
Права балятавацца абмежавана 
папярэдняй крымінальнай 
судзімасьцю; такія дзеяньні, 
як удзел у несанкцыянаваных 
мерапрыемствах, могуць прывесьці 
да аднаўленьня выкананьня 
прысуду.

— Выбарчы кодэкс забараняе 
сяброўства ў выбарчых камісіях 
кіраўнікоў мясцовых выканаўчых 
і адміністрацыйных органаў. Але 
іншыя прадстаўнікі кіраўніцтва 
гэтых органаў — такія, як намесьнікі 
старшыняў, начальнікі аддзелаў, 
— займалі кіраўнічыя пасады ў 
некаторых тэрытарыяльных камісіях 
альбо кіравалі іх працай.

— У склад тэрытарыяльных і 
ўчастковых камісіяў была прызначана 
мізэрная колькасьць прадстаўнікоў 
апазыцыі, ніводзін зь іх ня быў 
прызначаны на кіраўнічую пасаду. 
Іх скаргі на адмову ва ўключэньні ў 
склад выбарчых камісіяў адхіленыя з 
фармулёўкай «беспадстаўныя».

— Было адзначана, што 
ініцыятыўная група дзейнага 
прэзыдэнта злоўжывала 
адміністрацыйнымі рэсурсамі ў 
працэсе збору подпісаў.

— Правілы вэрыфікацыі подпісаў 
недакладныя і супярэчаць 
міжнародным добрасумленным 
практыкам. Таксама яны дапускаюць 
адвольныя рашэньні ТВК, якія ня 
могуць быць абскарджаныя.

— Нізкая прысутнасьць выбарцаў 
на бальшыні агітацыйных 
мерапрыемстваў сьведчыла 

пра адсутнасьць цікавасьці 
грамадзкасьці да выбараў.

— Практыка перадвыбарчай 
агітацыі сьцерла мяжу паміж 
перадвыбарчай кампаніяй дзейнага 
прэзыдэнта і дзяржавай. Некалькі 
ягоныах давераных асоб былі 
высокапастаўленымі чыноўнікамі, 
які працягвалі ажыцьцяўляць 
свае дзяржаўныя функцыі падчас 
правядзеньня кампаніі.

— Сход, арганізаваны 
Міністэрствам абароны, заклікаў 
усіх цяперашніх і былых вайскоўцаў, 
а таксама іхнія сем’і, падтрымаць 
кандыдатуру дзейнага прэзыдэнта.

— Экзарх Рускай праваслаўнай 
царквы ў Беларусі падтрымаў 
кандыдатуру дзейнага прэзыдэнта 
на цырымоніі, дзе прысутнічалі 
іншыя духоўныя лідэры, прадстаўнікі 
ўлады, прадзяржаўных партыяў і сам 
прэзыдэнт.

— Давераныя асобы дзейнага 
прэзыдэнта арганізоўвалі сустрэчы 
на дзяржаўных прадпрыемствах, 
што дало яму неправамерную 
перавагу і супярэчыць параграфу 
7.7 Капэнгагенскага дакумэнту АБСЭ 
1990 году.

— Арганізатары мерапрыемстваў, 
на якіх ставілася пад сумнеў 
легітымнасьць выбараў, судом былі 
аштрафаваныя за правядзеньне іх 
без дазволу.

— Некаторыя дзяржаўныя 
органы працягваюць практыку 
засакрэчваньня грамадзка даступнай 
інфармацыі, што супярэчыць 
параграфу 9.1 Капэнгагенскага 
дакумэнта АБСЭ.

— 22 верасьня ЦВК адхіліла запыт 
журналіста на прадстаўленьне 
інфармацыі пра перадвыбарчыя 
фонды кандыдатаў, патлумачыўшы, 
што СМІ не ўпаўнаважаныя 
атрымліваць гэтую інфармацыю.

— Папярэднія заключэньні 
мэдыяманіторынгу сьведчаць пра 
значна большае асьвятленьне 
дзейнасьці кіраўніка дзяржавы. За 
пэрыяд з 7 верасьня па 7 кастрычніка 
дзяржаўнае радыё і тэлебачаньне 
прысьвяцілі 47% свайго палітычнага 
вяшчаньня дзейнаму прэзыдэнту, 9% 
— Караткевіч, па 7% — Гайдукевічу і 
Ўлаховічу.

— Бальшыня скаргаў у ЦВК былі 
адхіленыя на фармальных падставах 
альбо як неабгрунтаваныя. Разгляд 
скаргаў не заўсёды быў празрысты.

— Каля дзьвюх трацінаў усіх 
акрэдытаваных грамадзянскіх 
назіральнікаў прадстаўлялі 
грамадзкія аб’яднаньні, якія 
фінансуюцца дзяржавай (ФПБ, БРСМ, 
«Белая Русь»).

— Дрэнная якасьць пячатак 
і скрыняў часам ставіла пад 
сумнеў бясьпеку бюлетэняў пры 
датэрміновым галасаваньні.

— На чатырох працэнтах участкаў 
назіральнікі адзначылі незахаваньне 
тайны галасаваньня.

— У 50% выпадкаў назіральнікам 
было адмоўлена ў праверцы сьпісаў 
выбарцаў, і ў некаторых выпадках 
яны не маглі бачыць працэдуру 
датэрміновага галасаваньня.

— Падлік галасоў атрымаў 
нэгатыўную ацэнку назіральнікаў. 
30% працэдур падліку галасоў былі 
ацэненыя як дрэнныя альбо вельмі 
дрэнныя.

— Толькі адзін кандыдат адкрыта 
крытыкаваў дзейнага прэзыдэнта, 
што прадставіла выбарцам 
абмежаваны выбар.

іна Студзінская
“Радыё Свабода”

МіжНАРОДНАЯ АЦэНКА

Вот сейчас интернет гудит, потому 
что милиция грубо, жестко, за ноги 
вытягивала из перехода метро слепого 
инвалида, просившего милостыню. 
Он ничего не делал, ни к кому не 
приставал, просто стоял, одним своим 
видом показывая, что нуждается 
в средствах к существованию. А 
они – вот так – нагло, упёрто. Одели 
наручники, протянули по полу, 
спустили с лестницы…

Увиденное возмутило свидетелей, 
отснятое на мобильники видео 
инцидента – взорвало интернет. 
«Отпустите его!», «Что вы делаете?!», 
«Как вы обращаетесь с инвалидами?!», 
«На каком основании применяете 
физическую силу?!», - негодовали 
люди, отбивая несчастного от 
правохоронителей. А когда видео 
произошедшего появилось 
в интернете, гнев усилился 
тысячекратно. «Позор!», «Такая 
милиция опасна для общества!», 
«Министр Шуневич, снимите 
погоны!»…

Министр погоны не снял. Более 
того, он хладнокровно сообщил, что 
«сотрудники милиции действовали в 
соответствии с законодательством», 
«не превысили своих полномочий», 
а их действия руководством МВД 
оценены «как соответствующие всем 
нормам и правилам в таких случаях». 
Иными словами, министр признал: 
то, что возмущает людей, для власти 
– норма. То есть, подтвердил, что они 
живут по другим правилам, по другим 
понятиям справедливости, по другим 
меркам. Люди у нас – одни, власть – 
другая.

Еще пример. 26 сентября на турбазе 
под Гродно должен был состояться 
благотворительный концерт группы 
«Стары Ольса», средства от которого 
планировалось передать на лечение 
больного раком 8-летнего Даниила 
Страшинского. Чиновники концерт 
не разрешили, отписавшись, что для 
такого мероприятия не подходит 
площадка.

Для массовых пьянок-гулянок – 
отличный вариант, а для сбора средств 
больному ребенку – не подходит??!

И все-таки мы не первый день в этой 
стране живем и прекрасно понимаем, 
что не в площадке причина. Просто 
выборы у нас сейчас. Неподходящее 
время для лечения больного ребенка. 
Какой белорусский чиновник может 
разрешить несанкционированное 
сверху мероприятие, если выборы? 
Если у них задача – особенно рьяно 
бдеть, чтобы «ничего лишнего»…

Вот и оказался Даниил лишним. 
Лечение ребенка оказалось лишним.

Люди, обыкновенные белорусы, 
узнав об этой вопиющей 
бесчеловечности, за один день 
перечислили на лечение незнакомого 
мальчишки гораздо больше денег, 
чем мог собрать благотворительный 
концерт. Свое возмущение, несогласие, 
протест такому государству они 
высказали рублем. И теперь Даниил 
просто обязан выздороветь, он 
просто обязан жить, чтобы увидеть 
настоящую, другую Беларусь, в которой 
жизнь человека и, тем более, жизнь 
ребенка не меряется политической 
целесообразностью. Она вообще не 
меряется – она бесценна.

Понятно, что средства на лечение 
мальчика перечисляли и белорусы, и 
русские, и поляки, и евреи, но по духу, 
по мировоззрению, по отношению 
к ближнему они – белорусы – 
отзывчивый, добрый, справедливый 
народ. А вот власть – нет.

И еще одна вопиющая история, 
всколыхнувшая общественное мнение. 
У матери-одиночки из Бобруйска 
забрали детей. Женщина – круглая 
сирота, сама воспитывалась в детском 
доме. Чтобы обеспечить другую судьбу 
сыну и дочери, билась с этой жизнью 
изо всех сил. Билась, как умела. Иногда 
оставляла 7-летнего сына в доме за 
старшего, а сама уходила на завод в 
ночную смену, потому что так больше 
платят. Влезла в долги за детский сад, 
за коммуналку, но делала в квартире 
ремонт. Все это ей сейчас вспомнили.

Все признают, что дети были сыты, 
одеты, обуты, досмотрены, что все им 
мама покупала, ни в чем не отказывала. 
Правда, однажды сообщила, что 
заберет дочку из больницы не 
сегодня, а завтра, потому что должна 
идти на работу. В другой раз, все 
из-за той же работы, не навестила, 
а позвонила по телефону… А еще 
эти чертовы долги по квартплате и 
за детский сад, без которых ей было 
никак не выкрутиться. И заработала 
государственная машина.

Когда у женщины отбирали 4-летнюю 
дочь, она, конечно, «спасибо» не 
говорила. Как написано в протоколе, 
«оказала физическое сопротивление». 
Скажу вам прямо: если бы у меня 
забирали ребенка, то из этой битвы 
кто-то бы не вышел живым. А тут 
милиционер не покалечен, у него 
какие-то царапины, но мать поместили 
в СИЗО, завели уголовное дело, детей 
отправили в приют…

Неужели эта несчастная в СИЗО 
заработает средства, чтобы оплатить 
долги перед коммунальщиками и 
перед садиком? Неужели детям лучше 
жить с чужими, незнакомыми людьми, а 
не с любящей матерью? Неужели наше 
государство станет сильнее от того, 
что такой дорогой ценой отмщены 
царапины милиционера? Неужели 
милиционеру и всей Комиссии по 
делам несовершеннолетних станет 
легче на сердце, потому что они 
покалечили жизни троих человек?

Зачем все это?.. Кто, кому и что 
тут доказывал?.. Почему такое 
случилось?..

Белорусы, в отличие от государства, 
рассудили эту историю по 
справедливости. Всем миром собрали 
средства на оплату долгов, какой-то 
добрый человек, не знающий ни эту 
женщину, ни ее детей и, возможно, 
никогда не бывавший в Бобруйске, 
оплатил услуги адвоката… Это для 
государства несчастная молодая 
мама оказались статистикой, 
круглой сиротой, за которую некому 
заступиться. Вот только она хоть и 
сирота, но не одна. Она – наша. Потому 
что мы – народ.

Это они не наши. Такая власть - не 
наша.

Они – сами по себе, мы – сами по себе. 
И рано или поздно это несовпадение 
взорвется.

Светлана Калинкина
«Народная Воля»

Не в том смысле, что они по-белорусски не говорят (тем 
более, что на самом деле говорят, хотя плохо). И не в смысле 
национальности по рождению. И даже не потому, что сколиоз 
заработали, оглядываясь на Москву. Власть наша не белорусская 
по своей сути, по содержанию, по манере исполнения. Власть 
- одна, а белорусы – другие.

Не Наши


